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Sebestyén Olga most e lhangzot t értékes e lőadásának jelentőségét egy-
részt a téma időszerűségében, másrész t pedig a n n a k szellemes megoldásá-
b a n látom. A m a i limnológiai ku ta tás homlokterében ugyanis hasonló irá-
n y ú termelésbiológiai p rob lémák állnak, amit Dudich professzor tegnap itt 
e lhangzott k i tűnő előadása is igazolt. Sajnos azonban a ku ta tóknak a ter-
melés fogalmára vonatkozó nézetei meglehetősen szétágazóalk, úgy, hogy e 
tekintetben ma m é g a legnagyobb bizonytalanság észlelhető. E r r e muta t 
t a l án a produeensek, konszumensek és reducensek fogalma kiörül tegnap 
k ia lakul t vita is. 

A probléma kétségkívül igen bonyolult, mer t a természetes vizekben 
lejátszódó biológiai történés számos tényező függvénye, amelyek ha tása hol 
egyértelmű, hol pedig ellentétes i rányú, mégis úgy vélem, hogy nem ez a 
körü lmény egyedüli oka annak , miszerint ezideig még n e m alakul t ki a vizek 
termőerejének abszolútértékiben való kifejezésére a lka lmas vizsgálati mód-
szer, hanem az is, hogy a hidrobiológusok nagy része még ma is a geológiai 
. .vezérkövületek" analógiá jára kizárólag morfológiai a lapon , ,vezérfajok' ' 
fe lkutatásán fáradozik. Ez nagymér tékben hozzájáru l t ahhoz, hogy bár a 
teimelésbiológiai kuta tás fe lada ta i t Thieríemann és Demoll m á r évtizedek-
kel ezelőtt szabatosan megjelölte, a vizekben végbemenő termelés fogalma 
m i n d i n k á b b elhomályosodott . E r r e mu ta tnak rá A. Macfadyen, 0. Fennin-
yer, J. Grim és R. A. Vollenweider közelmúltban megjelent értekezéseikben, 
és kritikai bírálat tárgyává teszik a termelés foga lmának körül í rására világ-
szerte javaslatba hozott meghatározásokat . Mindezeket figyelembe véve a 
limnológiai ku ta tás mai állása szerint a természetes vizek termelésén (ízt a 
hasznosítható szervesanyag mennyiséget kell érteni, amit a vízzel kitöltött 
térben jelenlevő termelök összessége adott időtartam alatt szervetlen vegyü-
letekből [elépít. Ez az ú. n. összes, vagy totális termelés, ami magában fog-
lal ja azt a szervesanyagmennyiséget , amely adott időtar tam alatt a biocöno-
zis összes t ag j ának testében élőanyagként fe lhalmozódik, de azt is. amit 
ugyanazon idő alat t a produeensek és konszumensek életűik fenntar tásához 
szükséges energia felszabadítása céljából oxidálnak, továbbá, ami a szerve-
zőiek elhalása ú t j á n élettelen szerves anyaggá válik és a szaprof i t ikusan 
táplálkozó reducensek ismét szervetlen anyaggá bon tanak el. Mint a fen-
t iekből ki tűnik, itt egy reverzibilis redox kör fo lyamat ró l van szó, melynek 
első szakaszát, a szerves anyagok autotrof módon való felépítését, a termelők 
lmnyolí t ják le. 

Az ellentétes i rányú második szakasz lebonyolí tásában, vagyis a .szer-
ves anyagok e lbontásában tu la jdonképpen a biocenózis valamennyi tagjá-
nak része van mégis a szaprof i t ikusan táplálkozó reducensek feladata az 
élettelenné vált szerves anyagok elbontása. A produeensek és konszumensek 
ugyanis csak annyi t bontanak el a szerves vegyületekből, amenny i életfolya-
mata ik fenntar tásához szükséges energia fe lszabadí tására éppen elegendő. 
Ezek feladata ugyanis egyrészt a szerves vegyületek termelése, másrészt 
azoknak minél nagyobb mennyiségben élő á l lapotban való készleiben tar-
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tása . Nyilvánvaló tehát, hogy a termel t szerves anyagok egy része a biocö-
nózis tagjainak lestét felépítő szerves anyagban nem jut kifejezésre, mert 
az részint mint l enn ta r tó táplálék, részint pedig min t élettelenné vált szer-
ves a n y a g e lbontására ikerül, t ehá t a biocönózisra nézve veszendőbe megy. 

A veszteségnek ezt a f a j t á j á t E. Walter n y o m á n közvetett veszteségnek 
szokás nevezni. Ezenkívül még m á s veszteséggel is kell azonban számolni, 
nevezetesen az elfolyó vízzel távozó, avagy lárvaál lapotban való fejlődés 
u t á n a vízből k i ra jzó imágókkal (árvaszúnyogok, kérészek, .szi takötők, vízi-
bogarak , békák stb.) veszendőbe m e n ő szerves anyaggal, ami t ugyancsak 
Walter nyomán közvetlen veszteségnek neveznek, mer t az a fogyasztók 
részére hozzáférhetet lenné válik. Az e veszteségek leszámítása u tán fenn-
m a r a d ó szervesanyag mennyiséget nettótermelésnek nevezzük. A neltóter-
melés tehát az egész biomassza, vagyis valamely természetes víz egész tér-
foga tá t benépesítő biocönózisban felhalmozódó szervesanyag mennyiségének 
időegységre vonatkoztatot t vál tozásai t jelenti. Ennek szabatos meghatáro-
zása azonban — m i n t azt k ö n n y e n be lá tha t juk — a mai vizsgálati módsze-
rekke l még nem vihető keresztül. 

Nem vezettek eredményre azok a törekvések sem, amelyek a biomassza 
egyes részeinek pi l lanatnyi mennyiségéből óhaj to t tak a vizek termelőképes-
ségére következtetni. It t azokra a módszerekre gondolunk, amelyek a fito-
p lank ton , Zooplankton és f e n é k f a u n a mennyiségével k í v á n j á k a termelést 
kifejezni . Elsősorban azért nem, m e r t az így kapot t ér tékek a biocönozis 
egyes csoport ja inak pil lanatnyi á l lományáról n y ú j t a n a k csak felvilágosítást, 
az időegység alatt termelt szervesanyag mennyiségéről, vagyis a termelés 
lényegéről mitsem m o n d a n a k . Egyébkén t igen nagy nehézségeket okoz e 
módszereknél az is,, hogy azok eredményei nem hasonl í tha tók össze egy-
mássa l . A f i topkmkton mennyiségét ugyanis azoknak a térfogategységnyi 
vízben való számával, a zooplanktonéí ugyancsak a víz térfogategységére, 
vonatkozta to t t da rabszámmal vagy térfogattal fejezik ki, ú j a b b a n pedig az 
egy m 2 vízfelület alat t tar lozkodó Zooplankton lérfogatával a d j á k meg, a 
f e n é k f a u n a népességét pedig a mederfeli i let egységén ta lálható egyedek szá-
mával fejezik ki. 

Thienemann szerint a termelés fo lyamán a biocönóziis egyes t ag ja iban 
fe lha lmozot t ' szervesanyag igen sokféle á ta lakuláson megy keresztül. Egy-
egy n y á r folyamán a p lanktonlények több generációja születik és tűnik el 
részint azáltal, hogy elhal ós t es lmaradványa i t a reducensek bon t j ák el, 
avagy az iszapban halmozódik fel, részint azáltal, hogy a konszumensek élő 
vagy elhalt á l lapotban felfal ják. Ugynazon nyár fo lyamán azonban nem-
csak az egyfaj ta p lanktonlények több generációja, h a n e m m a g u k az idősza 
konkén t u ra lomra ju tó különböző f a j o k is vál togatják egymást. Ez a szer-
vezetek m á s csoport jaira is áll. ezért nem lehet a biocönozis egyes csoport-
ja inak mennyiségéből az időegység alatt termelt szervesanyagok mennyisé-
gére következtetni, mer t , míg a szerves anyag többször használódik fel a 
biológiai történés fo lyamán , addig a bennük felhalmozódott potenciális ener-
gia, a fizika alapvető törvényei szerint, csak egyszer haszná lha tó ki. Ez a 
híres Thienemann-féle di lemma magyaráza ta . 

Helyesen állapít ja meg továbbá Macfadgen, hogy a b iomassza és egyes 
csopor t ja inak pi l lanatnyi mennyiségéből már csak azért sem lehet a terme-
lés m é rvé re következtetni, mert a szervezetek testét nem kizárólag a foto-
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szintézisnél létrejött szervesanyagok épít ik fel, h a n e m esetenkint tekintélyes 
mennyiségben szervetlen anyagot is tar ta lmaz, amely főleg a test mereví-
tését szolgáló 'külső és belső vázakban (a gerincesek csontrendszerében, a 
kagy lóhé jak és csigaházak anyagában , a Diatomák kovavázában) ha lmozó-
dik fel. A különböző szervezetek testében a szerves és szervetlen anyagok 
egymáshoz való viszonya azonban szerfelett eltérő, ezért, ha akár a szerve-
zőiek súlymennyiségét , a k á r azok t é r foga tá t nézzük, nem ju tha tunk össze-
hasonl í tha tó adatokhoz. Ugyanezt Grim is hangsúlyozza. 

Végül nem hasonl í tható össze a különböző f a j ú konszuiiicnsek testében 
fe lhalmozot t szerves a n y a g mennyisége egymással m á r azért sem, m e r t azt 
annál több fenntar tó táplálék terheli minél több láncszem közvetítésével 
jutott el az egyes konszumensek é le tmódja szerint a tápláléklánc v o n a l á n a 
termelt szerves anyag a producenstól a vizsgált konszumcnsig. Míg ugyan i s a 
f i top lanktonna l közvetlenül táplá lkozó zooplanktonban fe lha lmozódó szer-
ves anyago t csak a f i toplankton és Zooplankton fenn ta r tó t áp lá lékának 
megfelelő közvetett veszteség terheli, add ig a p lank tonban és a velük táplál-
kozó ragadozó ha l akná l hozzájáru l ehhez külön-külön még e h a l a k saját 
fenntar tó táplá léka is. Ugyanez a táplá léklánc ú t j á n egymással kapcsolat -
ban álló löbbi konszumensre is érvényes. Az egyes konsznmensdk testsúlyából 
tehát n e m következtethetünk a termelés mértékére, mer t a kü lönböző cso-
portok testében felhalmozott szervesanyag termelésbiológiai szempontból 
nem egyenértékű. E r r e a körü lményre Lincleman m á r 1942-ben h í v t a fel a 
f igyelmet. 

Meg kell jegyeznem, hogy Woynárovich Elek m u n k a t á r s a m a Balaton 
halain végzett gyomorIar ialom vizsgálatai során ezt Linderman-tól függet-
lenül is feliismerte. 

A kuta tók egy része a víz oxigénrétegeződése, illetőleg széndioxid tar-
talma a l a p j á n lörekedett a vizek termelőképességének megha tá rozásá ra 
a lka lmas e l járásokat kidolgozni. Ezek az e l járások olyan e redményeket 
szolgáltattak, amelyek a különféle vizek trofi tásáról tá jékozta tnak, de abszo-
lulértékeket a vizek termelőképességének kifejezésére n e m adnak . 

Miiként az Macfadyen, Grim, Lindeman, Vollenweider, l egú jabb meg-
jelent munká ibó l k i tűn ik , n a p j a i n k b a n mind inkább az energetikai a lápon 
nyugvó e l járások nyomulnak előtérbe a vizek termelőképességének megha-
tározása vonalán. Túlságosan messze vezetne, ha mindezekkel a problémák-
kal e hozzászólás keretében részletesen foglalkoznék, szükségesnek tartot-
tam azonban Sebestyén Olya k a r t á r s n ő előadását a termelésbiológiai kuta-
tás korszerű i ránya inak rövid vázolásával kiegészíteni, hogy ezzel is rámu-
tassak az előadásban közölt e redmények jelentőségére. 

A bevezetősorokban voll már róla szó, hogy a termelés foga lma , mint-
hogy az utóbbi évek fo lyamán a hidrobiológusok egy része a k u t a t á s t hely-
telen i r ányba terelte, meglehetősen elhomályosodot . Ennek ellenére előadó 
ka r t á r snő biztos kézzel nyúlt a kérdéshez, midőn a termelés lefolyását , a 
vezetőszerepet betöltő szovjet l imnológusok ú tmuta tásá t követve, m i n t tér-
ben és időben végbemenő d inamikus folyamatot fogta fel. Rámuta to t t arra , 
hogy a termelés mér tékének megál lapí tása céljából nem lehet i r á n y a d ó a 
biocönózis valamely csopor t jának, pl . a p lankton mennyiségének egyszerű 
meghatározása , mert így csak a p i l lana tnyi helyzetnek megfelelő á l lományt 
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kap juk meg, a termelés mér tékérő l azonban ezúton csak akkor tá jékozód-
ha tunk , ha a tenyészeti idő egész t a r t a m á r a ki ter jedő vizsgálatsorozatokat 
végzünk. A termelés ugyanis két ellentétesen ható tényezőcsoport eredője . 
Az egyik az elszaporodás, a m i tu la jdonképpen fokozott táplálkozás ered-
ménye, a m á s i k a veszteség, ami t nem lehet észlelni közvetlenül, de a vizs-
gált szervezetek biológiájának és a környezet i tényezők r e á j u k gyakorolt 
behatásának a lapos ismerete a l ap ján a veszteség mértékére is biztos követ-
keztetés vonha tó . 

A probléma megoldása szempontjából előadó szerencsésen választotta 
meg a Balaton nyári p l a n k t o n j á r a jellemző Ceratium hirundinella kétosto-
ros flagellátát, amely , mint részben autotrof m ó d o n táplálkozó kromatoforos 
termelő, a Ba la ton anyagforga lmi ház ta r t á sában kétségkívül igen fontos sze-
repet játszik. E n n e k a különösen i f j . Entz Géza által tanulmányozot t szer-
vezetnek biológiá ja jól smert , minek a l a p j á n tud juk , hogy szaporodása a 
hőmérséklet f üggvénye és az a nyár derekán, amikor a Bala ton vize a 20 
C°-ot tartósan eléri, 3—5 naponkén t i osztódással történik. Sebestyén Olya 
előadásából l á t tuk , hogy éppen ebben az időszakban (július elejétől, augusz-
tus közepéig) a népesség sűrűsége ugyan maximál is , de ál landó, míg az ez 
időszak előtti időben, a tavaszi hónapokban , amikor a szaporodásuk ü teme 
jóval kisebb (30 nap)., a Ceratium népessége növekszik, a^ nyá r végétől 
kezdve pedig i smét csökkenni kezd. 

Ezt a f e l t ű n ő jelenséget e lőadó úgy magyarázza , és számítással, vala-
m i n t grafikus ábrázolással is a lá támaszt ja , h o g y a nyár de rekán a termelés ^ 
és fogyasztás k b . kiegyenlíti egymást , tehát az á l lomány n e m változik, n o h a 
az egyedek kicserélődnek. Ezzel szemben m á j u s és júniusban, a termelés 
lényegesen m e g h a l a d j a a fogyasztást , ezért növekedik a népesedési sűrűség 
a nyári max imumig . A nyár végétől kezdve viszont a fogyasztás kerül túl-
súlyba, mert egyrészt tapasztalás szerint, a fogyasztók elszaporodása a ter-
melőkkel s zemben bizonyos eltolódást szokott muta tn i , másrészt pedig azért, 
m e r t ekkor m á r fokozatosan megkezdődik a Zsadin-féle passzív alkalmaz-
kodási ál lapotba való átmenet , vagyis a Ceratium fokozatos betokozódása. 

Az előadás fent i megállapí tásai minden tekintetben helytál lóak, mert a 
korszerű l imnológiai termelésbiológia szellemében történt a ku ta tás . Kívána-
tosnak t a r t anám azonban, ha előadó ka r t á r snő ezi ránvú vizsgálatait továbbra 
is folytatná, különösen, ha a fogyasztók (Asplanchna) szaporodási viszo-
nya inak kvant i ta t ív vizsgálatára is kiegészítené. Ezáltal a p rob léma mindkét 
oldaláról megvilágí tást nyerne. Kívánatos vo lna továbbá — hogy mint a 
planktonológia közismerten k ivá ló kutatója — hasonló i r ányú vizsgálatokat 
végezne az é le lmilánc teljes felderí tése é rdekében a többi p lankton szerve-
zeteken is, és ezen a vonalon is oly eredményekkel vinné előbbre tudásun-
ka t , mint azt a Ceratium hirudinellára vona tkozó most e lhangzot t előadá-
sában tapaszta l tuk. 
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STILLER JOLÁN 

Az előadó r ámuta to t t arra a körülményre , hogy ha a termelés lényegébe 
bele aka runk tekinteni, akkor szükséges i smernünk a p lankton tagjainak 
egész életpályáját is. Tud juk , hogy a p lankton a neuston mellett a víz leg-
labilisabb társulása és az általa benépesített v ízben mindig csak a jelen álla-
potot á ru l j a el. Ha azonban az elméleti t udományos p lank tonku ta tá s ered-
ményei t a gyakorlat i életben is hasznosí tani a k a r j u k , akkor t u d n u n k kell 
következtetni a ló jövőjére is. Ez pedig csak a k k o r lehetséges, h a i smer jük 
a p lankton vezéra lakja inak éle tpályáját és ha i smer jük az illető vízben a 
környezeti körü lményeket , azok változását és mindezek hatását a benne é.ő 
p l ank ton szervezeteire. 

Az előadó igen szerencsésen választott, a m i k o r a balatoni plankton 
egyilk jól ismert vezéralakján, a Ceratium hirundellán elénk tájrta egy 
p lank ton i szervezet életpályáját is és számí tásokka l magyaráz ta meg azo-
kat az eseményeket , amelyek népességnek történetét befolyásolhat ják. 
Amint az e lőadásában mondja , ebben a t a n u l m á n y b a n nem is annyi ra az 
ér tékek valószerüségén van elsősorban a hangsú ly , hanem a módszeren, 
amelynek a lkalmazásával bele tekinthetünk a termelés és fogyasz tás lénye-
gébe. 

A modern p lank tonku ta tá s igen sokoldalú és szövevényes és nem elég-
szik meg a p l ank ton t alkotó szervezetek puszta jelenlétének megállapításá-
val, vagy a szervezet f i nomabb a n a t ó m i á j á n a k megismerésével, h a n e m azon-
felül igyekszik megismerni a szervezet teljes é le tpályájá t és azoka t az idő-
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szakhoz és m á s környezeti tényezőkhöz kötöt t é letkörülményeket , melyek a 
p lanktonszervezetek egyéni tu la jdonságai t , kü lső alakját , a p l ank ton minő -
ségi és mennyiségi összetételét, valamint a termelő és fogyasztó szervezetek 
a r á n y á t megszabják , ill. befolyásol ják. 

Vizsgálatainknál tehát m i n d i g fel kell ve tnünk a kérdést, miért hidott 
a kérdéses f a j i t t megtelepedni és e lszaporodni? Környezettani megfigyelése-
kel meg kell i s m e r n ü n k azokat a feltételeket, ame 'yek ezt lehetővé teszik. 
S így fordítva, a r r a a kérdésre is tudunk m a j d válaszolni, miér t hiányzik 
egyik , vagy m á s i k szervezet egy bizonyos helyről , vagy társulásból és miér t 
j e len ik meg egy ik helyen, vagy egyik időszakban m á s a l akban , mint a 
más ikban . 

Sebestyén Olga vizsgálatainak és az itt elhangzott e lőadásának az a 
l eg főbb értéke, h o g y ezeket a szempontoka t m indenkor f igyelembe veszi és 
min tegy ú tmuta t á s t ad a végzendő p lanktonkuta tások eredményeinek helyes 
kiértékeléséhez. 

Ezeknek a vizsgálatoknak elméleti t u d o m á n y o s megállapí tásai szoro-
s a n összekapcsolódnak a gyakorla t i élettel és egyik legfontosabb a lapjá t 
képez ik az a lka lmazo t t l imnológia több á g á n a k : a közegészségügyi és ipar-
ü g y i szempontból egyaránt fon tos ivóvíz- és szennyvízbiológiának, valamint 
a halászat i biológiának. A ha lásza t ma már f o n t o s ál lamérdek és a népélel-
mezésnek egyik fő fo r rása . T u d j u k azonban, h o g y nem elég a ha las tavakat 
k i fogásta lanul megtervezni és létesíteni, h a n e m szükséges a víznek mint 
környezetnek á l l a n d ó tanulmányozása , a környeze t és élővilág közölt lévő 
kölcsönös kapcsola t megismerése és a hal táplá lékul szolgáló p lank ton ter-
melése és fogyasz tása közölt f enná l ló viszony beha tó megismerése, hogy a 
termelés t szükség esetén i rány í tan i lehessen. Mindehhez pedig a szakkép-
zett vízkémikus mellet t elengedhetetlenül szükséges a m o d e r n p lankton 1 

k u t a t á s b a n jár tas biológus szakemberek szoros közreműködése, mert , amint 
az előadó m o n d j a : a termelés mér tékének és minőségének i rányí tása aligha 
lehel eredményes a termelést a l ak í tó bonyolult fo lyamatok lényegének isme-
rete nélkül. 

VARGA LAJOS 

Éppen ebben az évben van h a t v a n esztendeje annak, hogy a Balaton 4 

cél tudatos és rendszeres tudományos feldolgozása kezdetét vette. A Magyar 
Fö ld ra j z i Társaság 1891-ben h a t á r o z t a el akkor i elnökének Lóczy Lajosnak 
ind í tványára a „Balaton-bizot tság" megalakítását , m e l y a Bala ton tervszerű 
ós k imer í tő feldolgozását tűzte k i célul maga elé, Akkor m á r E u r ó p a több 
he lyén megindult az édesvizű t a v a k tudományos vizsgálata, a m i igen szép 
eredményekhez vezetett . A h a t v a n évvel ezelőtt megalakult Balaton-bizott-
ság minden tek in te tben haladó szellemű fe lada t ra vállalkozott. Lóczy kije-
lenlése teljesen igaz volt: „Nagy tavainkról , a Fertőről , Bala tonról úgyszól-
ván semmi számot tevő földrajzi vizsgálat n e m létezik." „Tel jes hi j jával 
v a g y u n k e tavak növény- és állatéletéről szóló m u n k á k n a k . " 

A nagy munkaközösségben az akkori ku t a tók lelkes serege dolgozott 
sok éven át. M u n k á j u k eredményeként a Bala ton Közép-Európa legjobban 
fe lku ta to t t és l e g j o b b a n megismert tava lett. A tovább i ku ta tá snak nagy len-
dülete t adott a T i h a n y b a n felál l í tot t Biológiai Kutatóintézet, melynek 
egyik feladata a Ba la ton biológiai viszonyainak felderítése. A m a a Tudo-
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mányos Akadémia kebelén belül m ű k ö d ő intézet fo ly ta t ta a h a t v a n 
évvel ezelőtt megkezdett m u n k á t s olyan eredménnyel , hogy sok-sok rész-
letkérdés megoldása u tán az Intézet egyik munka t á r s a , ime előállhatoít 
egy olyan kérdésnek felderítésével, amelyhez csak hosszú évek részlettanul-
mánya i a l a p j á n lehet e l ju tn i . Valamely t ó n a k termelőképességét megál la-
pí tani a biológiai tudományok legnehezebb problémája . Sebestyén ka r t á r s -
nővel egyetértve, a Balaton életére vonatkozóan m o n d h a t j u k , hogy elérke-
zett az idő az anali t ikus részletkutatások u t á n az összefoglaló, szintét ikus 
m u n k a számára . Ezt és az ilyen munká t követeli tőlünk a gyakorlati élet, 
a népgazdaság. 

Amikor nagy örömmel azt hal l juk, h o g y az á t lagosan 1800 millió m 3 

vizet t a r ta lmazó Balaton egy nyár i hónap a la t t 1188 m 3 Ceratiumot termel , 
ami mind szerves anyag, ebből pedig 166 m 3 a testpáncél t felépítő cellu-
lóze, akkor m á r részletképet nyerünk a tó termelőképességéről. S h a meg-
gondoljuk, hogy mindezt egy 160 ,« nagyságot elérő növényke hozza létre, 
akkor elismeréssel adózunk mind a szép tónak , mind a növénykének, m i n d 
annak , aki ezt a titkát felderítette. 

Pedig előadó kar tá r snő a Balaton p l a n k t o n j á n a k nagyszámú növényi 
és állati összetevői közül csak egyetlen egy, aránylag igen jól fejlett tagol 
választott ki, melynek morfológiá ját és biológiá ját e célokra eléggé jól i smer-
jük. Munká jához fel kellett tételeznie, hogy a Ceratium vertikális és hor i -
zontális e l ter jedése az egész Balatonban mindenü t t olyan, mint a T i h a n y i 
Intézet előtt, ahol a gyűj téseket rendszeresen végezte. A p lankton szerveze-
teinek ez az egyenletes megoszlása azonban a más t avakban végzett ku ta t á -
sok és a Bala tonban tett tapasztala ta ink szerint nem valószínű. Biztos, hogy 
pl. Alsóörs és Siófok, vagy Révfülöp és Balatonboglár közöt t ugyanabban a 
nyár i időben 8—10 ponton vett minták 1—l-ny i vizében nem mindig 3000 
egyed lesz ta lálható. Az o lyan nagyfelüle tű és változatos morfológiáin, de 
igen sekély tóban, mint a Bala ton is, a p lanktonszervezetek megoszlásának 
inkább regionális különbségeivel, mint a n n a k egyenletességével kell számol-
nunk . Hiszen a hőmérsékleti viszonyok, hul lámzás , n a g y áramlások, f ény-
lu'li különbözőségek, a vízben végbemenő konvekciós á r amok , biocönotikai 
viszonyok, a planktorii szervezetek part tól való menekülése stb., mind o lyan 
tényezők, melyek a planktonszervezetek egyenletes megoszlását m e g a k a d á -
lyozzák. Ezért mutatot t r á Decksbach, a neves szovjet l inmológus, k i t e r j ed t 
kutatásaival 10 évvel ezelőtt a r ra . hogy a fi to- és Zooplankton a lap ján csak 
megközelítőleg lehet meghatározni a vízmedencék termelőképességét . A 
hidrobiológusok azért a rendelkezésre álló. még bizony eléggé tökéletlen 
módszerekkel kénytelenek megelégedni és a vízmedencék — tavak, tenge-
rek — termelőképességét megállapítani , valahogy úgy, m in tha az agronó-
mus egy búzamező termelését egyetlen, vagy néhány ka lász alapján volna 
kénytelen meghatározni . í gy is kétségtelenül jobb a helyzete, mert a búza-
mezőn a kevés gyomnövényeken kívül mégis csak a búza van a legnagyobb 
tömegben, b á r nem szabad felednünk, hogy a ta laj a felszínén te rmel t nö-
vényzeten kívül belsejében is nagytömegű élővilágot táplál . Ezzel szemben 
milyen nehéz a l imnológus feladata, ha a kutatot t tó termőképességéről kell 
tudományosan megalapozott véleményt m o n d a n i a ! 

Sebestyén ka r tá rsnő szép kutatásai a l ap ján a r r a az eredményre jut , 
hogy a Ceratiumok nyári , l i terenkénti 3000 egyedes á l lományát laga á l l andó 
marad , pedig naponta 1000 egyedet tesz k i a szaporulat . Ez azt jelenti, hogy 
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naponta ugyanennyi használódik fel táplálékul , Váj jon ez a szám valóban 
mind táp lá lékul használódik fel? Az Asplancha brightwellii nevű szintén 
planktoni kerókesféregről tud juk , hogy fe l fa l ja a Ceratiumot, s 4—5 egye-
det is fe lha lmoz gyomrában , bár fő táp lá léka p lanktoni állatkák. Ahhoz, 
hogy 1000 Ceratium n a p o n t a gyomorba kerüljön, 200—250 Asplanclma-
cgyednek kellene lennie 1 l-ben, feltéve, hogy n a p o n t a 4—5 Ceratium-
egyeddel megelégszik. De éppen a Sebestyén kar tá rsnőtő l említett kvant i ta -
tív vizsgálatok alapján tud juk, hogy ebből az ál latkából júl.—aug. f o l y a m á n 
néha csak 1—2 egyed volt 1 literben. T e h á t más á l la tkák is fe l fa l ják a Cera-
h'umokat s meg kell ál lapítani , melyek azok. íme, mennyi re szükséges 
a táplálékláncok (e szót szívesebben használom, mint az „élelemlánc" szót) 
fe lkutatása . 

De itt gondolhatunk a túlnépesedést megakadályozó egyéb tényezőkre 
is, pl. megfogy a Ceratium számára valamely életfontosságú anyag, vagy 
fe lha lmozódik egy más szervezettől termel t antagonista váladék, stb. Ámde 
ezekről m é g a Balatonra vonatkozólag semmit sem t u d u n k . Ehhez az egyes 
szervezetekkel való kísérletek szükségesek. 

A nehézségek közül, melyeket a l imnoiógus a Sebestyén ka r tá r snő tő l 
megkezdett ú ton maga előtt talál, csak az elmondott néhányra a k a r t a m 
rámuta tn i . De előadó k a r t á r s n ő tanúbizonyság arra , hogy a nehézségektől 
nem szabad visszar iadnunk. A szovjet ku ta tók ezen a téren is igen szép pél-
dákat m u t a t n a k fel. Meg kell említenem Okul, A. W. n a g y a r á n y ú kuta tása i t , 
melyekkel a világon elsőként egy tenger, mégpedig az Azovi-tenger plank-
tontermelését vizsgálta meg m á r 1937-ben. Az egész tengerre elosztott szá-
m o s á l lomáson felvett ada tokból az egész élőtömeget („biomassa') . t ehá t a 
t'ito és Zooplankton termelt tömegét ál lapí tot ta meg, az egész évre vonatko-
zólag, mégpedig a víz köbméterében fogla l t élőtömeg súlyát mg-okban, vala-
mint a p lank ton összetevőinek %-os a r á n y á t a kü lönböző évszakokban. Pl. 
a Diatomeákból 7000 m g / m 3 volt a tavaszi max imumná l , 2000 m g / m 3 az 
őszi m a x i m u m n á l . A Zooplankton tagjai közül pl. csak a Copepodák ada t á t 
hozom fel : az évi termelés ezekből 6 g/m 3 , az egész tengerre , tehát 1 460 000 
tonna. 

A Káspi- tengerre vonatkozólag Burjéuics végzett hasonló számításokat . 
Legú jabban (1950) Morozova-Vodjanickaja N. V. az egész Fekete-teríger 
í i t op lank ton jának élőtömegét állapította meg az ú j jáép í te t t Szebasztopol-i 
Biol. á l lomáson. Rendkívül érdekes adata iból csak azt emlí tem meg, hogy 
mennyi a táplálkozás szempont jából fon tos elemi anyago t termelnek tes-
tükben a Dinn flag ellát ák, (tehát az a csoport , melybe a Ceratium hirundi-
nella is tar tozik) 70 000 tonna C-ot, 6000 t Si-, 12 000 t N-, 1500 t P-és 3000 
i Fe-ot. A Diatomeák 38 000 t-C, 35 000 t Si, 5000 t N, 1200 t P, és 778 t 
Fe-ot! 

A mi Bala tonunk jóval kisebb, min t az említett tengerek. Hiszem, hogy 
e példák u t á n és a Sebestyén kar társnőtől megmuta to t t ú lon mi is el f o g u n k 
julni a Bala ton termelőképességének megál lapí tásához. 

ZILAHI-SEBESS GÉZA 

Sebestyén Olga e lőadó szerint a Ceratium hirundinella számszerint i 
növekedését feltüntető görbe maximális értékére táplálkozást befolyásoló 
tényezők v a n n a k kihatással . Nézete szer int a görbe-maximum a laku lásá t 
hőmérsékleti , szaporodási és fogyasztási tényezők befolyásol ják . 
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BALOGH JÁNOS 

A magyar biológiai ku ta tások ötéves te rve szerint az úgynevezett elmé-
leti biológia fe lada ta , hogy a gyakorlat elé dolgozzon, vagyis, hogy a gya-
korlat i ku t a t á soka t megelőző, azokat megalapozó kérdéseket oldja meg . 
I lyen értelemben kell é r téke lnünk az e lhangzot t előadást is. T u d ó m á n y o s 
k u t a t ó m u n k á n k akkor szolgálja a gyakorlatot , ha a módszereink és kere-
te ink megszabta lehetőségeken belül preciz mennyiségi módszerekkel dolgo-
zunk . Ilyen m u n k á r ó l adot t számot az e lhangzot t előadás is. E l ső rendű 
fe ladatunk, h o g y minél több kutatás i terüle ten megkezdjük az e redmények 
szintézisét, m i n t ahogyan azt az előadó és a hozzászólók hangsúlyozták. 

ENTZ BÉLA 

A Ceratuim hirundinella vizsgálata bekapcsolódik a planktonszerveze-
tek tömegvizsgálatába. A planktonszervezetek összessége óriási tápláléktö-
meget képvisel. Ennek ismeretében fe lmerül az a gyakorlat i szempontból 
rendkívül fontos kérdés, hogy ez! a tápláléktömeget kel lőképpen kihasznál-
ták-e? Ismeretes, hogy a Bala ton gazdasági lag jelentős halai ivadék 
és f ia ta lkorban csaknem valamennyien táplá lkoznak planktonnal , egész 
életében c s a k n e m kizárólag p lanktonfa ló ha l , azonban a Bala tonban nincs . 
Felvetődik tehál az a kérdés, hogy vá j jon a planktonfelhasználás t e rén 
nincs-e h iány a Balaton táp lá lékhá lóza tában , vájjon más , egész életében 
planktonnal táplá lkozó h a l f a j , vagy esetleg hal tápláló szervezet betelepíté-
sével nem lehetne-e a tó h o z a m á t közvetve vagy közvetlenül növelni? Mert 
a r r a , hogy i lyen „hiányok" vannak és, h o g y ezirányban történő beavalko-
zás sikerre vezethet , számos külföldi i rodalmi adatot i smerünk és erre m u -
tat a Bala tonba tavaly betelepített és azóta nagymér tékben e lszaporodot t 
pontusi t a n u r á k (Limnomysis benedeni) p é l d á j a is. 

A p lank tonnak , mint ha l táp lá léknak a szerepére és a kihasználás mér-
tékére vonatkozó vizsgálatok képezik a t i hany i Biológiai Kutatóintézet h idro-
biológiái munkaközösségének a jövő évben elvégzendő egyik fontos ku ta tás i 
feladatát . 

WOJNÄROVICH ELEK 

Ismerteti a Limnomysis nevü ráknak a Balatonba va ló betelepítését. Ez 
a r ák fa j t a 1 év alatt úgy elszaporodott, bogv a tavalyi n é h á n y ezerből Aka-
iinál 800 m-es par tszakaszon többmilliót lehetet t gyűjteni . A következőkben 
arról számol be, hogy a Bala ton-kuta tással foglalkozó halbiológiai intézet-
nek felvetették a kérdési: Mennyi a Balaton haltermelése és a jelenlegi ha l -
ál lomány menny iben haszná l j a ki a rendelkezésre álló teret és táplá lékot? 
Az előadás ér tékes adatokat szolgáltat e r r e vonatkozólag. Hangsúlyozza az 
ezirányban végzendő további fe lada toknak a haltermelés fokozása szem-
pont jából való fontosságát. 

RAPAICS RAJMUND lev. tafi 

Az e lhangzot t előadásból azt a következtetést is levonhat juk , hogy cö-
nológiai vona lon a zoológusok megelőzték a botanikusokat , mert az élet tani 
összefüggéseket is vizsgálják. Szükséges l e n n e a növénycönológiai vizsgá-
latokban fokozot tabban ki ter jeszkedni a t a la jmikroorganizmusok és a nö-
vénytársulási egységek kölcsönös kapcsolata i ra . 
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BALOGH JÁNOS 

A félreér tések eloszlatása végett, a tárgyilagosság jegyében — n e m 
udvar ia skodásbó l vagy a zoológusok álszerénységéből — annak a nézetem-
nek adok kifejezést , hogy a zoocönológusok a ku ta tások terén még n e m érték 
el azt a fokot , m i n t a phytocönológusok. A zoológia ezen a téren n á l u n k is, 
kü l fö ldön is, csak a b o t a n i k a n y o m á b a n , tehát a b o t a n i k a u tán h a l a d h a t , 
h iszen a phytocönológiá tó l vesszük á t foga lmainka t , sőt módsze re ink egy 
részét is. Az előbb e lhangzot t hozzászólás ellenben igen helyesen m u t a t rá 
a r ra , hogy a jövőben az i lyenirányú k u t a t á s o k n a k egymássa l összehangolva , 
egymás t kiegészítve kell fo lyniok . Ezt a kezdeményezés t a zoológusok a leg-
nagyobb ö r ö m m e l üdvözl ik és kérik a bo tan ikusoka t , bogy a j övőben az 
eddiginél is fokozo t tabb mér tékben n y ú j t s a n a k segítséget a zoocönolőgiai 
k u t a t á s o k b a n . 

SOÓ REZSŐ lev. tag 

Örvendetes t ényként á l lapí tom meg, úgyis, min t a Biológiai Alosztály 
elnöke, hogy az á l la t tan képviselője a bo t an ika , a növény tané pedig a zooló-
gia e redménye i rő l nyi la tkozot t nagy el ismeréssel . Biz ta tó jel ez egyes félre-
értések u t á n a jövőbeli együ t tműködés t illetőleg, a m i n e k szükségességére 
m á r a Dur/fcfi-előadással kapcso la tban r á m u t a t t a m . A korszerű növénycö-
nológia m á r tú l ju to t t a t isztán leíró és rendszerező fokoza ton s úgy a Szov-
je tun ióban , m i n t a nyuga t i á l l amokban , de h a z á n k b a n is, a gyakor la t i me-
zőgazdasági célok szo lgá la tában dolgozik. Már több kéz ikönyve is meg j e l en t 
az a lka lmazo t t növényszociológiának, sőt öná l ló fo lyó i ra ta is van. Vácrá tó ton 
1949 és 50-ben tar tot t symposion és t a n f o l y a m e l sősorban a f i tocönológia 
gyakor la t i p roblémáival foglalkozott és a m á r elkészült mezőgazdasági 
növényfö ld ra j z i térképek b izony í t j ák a n n a k eredményességét . A növényszo-
ciológia, ill. f i tocönológia gyakor la t i szükségszerűségből született (rétek 
t a k a r m á n y h o z a m á n a k megál lapí tása) és a magyar h o m o k - és sz ikes fás í tás 
korszerű a lap ja i t is a növényszociológiai ku ta tások vetet ték meg. Je len tősek 
a m a g y a r e rdő t ípus k u t a t á s o k a k o p á r f á s í t á s szempon t j ábó l . P r o d u k c i ó s 
biológiai v izsgála tokat a f i tocönológia természetesen n e m végezhet, m ive l a 
f i tocönozisok csak producense lemekből á l lanak, így eredményei n e m is 
hason l í tha tók össze az e lhangzot t e lőadással . Meg vagyok győződve ar ró l , 
hogy a m a g y a r növény- és á l la tcönológusok megta lá l ják a jövőben a s ikeres 
együ t tműködés módja i t . 

UHERKOVICH GÁBOR 

„ H a z á n k b a n több hidrobiológus végez quanl i ta t ív-vizsgála tokat . Ezen 
vizsgálatok e redményei n e m vethetők egybe, mert kü lönböző m ó d s z e r e k 
a l a p j á n jöt tek létre. Kívána tos lenne egy o lyan s t a n d a r d módszer k idolgo-
zása, amely fokozot tan f igyelembe venné a hal tenyésztés gyakor la t i szem-
pont ja i t . Így ennek a módsze rnek feltéleniil ki kellene te r jednie a b i o m a s s z a 
súlyviszonyaira . Hidrobiológiái p rob l émák csak k o m p l e x módon, bo tan i -
kus , zoológus és h i d r o k é m i k u s összműködésével o l d h a t ó k meg. H o g y a 
ku ta t á s i t e rv témákná l á l t a l ában nagyobb összedolgozás jöhessen létre, k ívá-
na tos lenne az 1952. évi részletes, a témarészleteket is fel tüntető biológiai 
kuta tás i tervet sokszorosí tani . 
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MAUCHA REZSŐ lev. t a S 

Uherkovich kar tá rs hozzászólásával kapcsolatban, mint témafelelős, 
m á r régóta tervezi „A környezet ha tása az élő szervezetre" témakörű anké t 
összehívását. Nagy adminisztrációs elfoglal tsága miat t mindezidcig n e m já-
tot 1 hozzá. A maga részéről is vallja a tervszerű témaösszefogások szüksé-
gességét. 

CtELEI J Ó Z S E F akadémikus 

Az előadás különböző fontos kérdéseket vet fel. 1. Nem volna-e helyes 
a tó termelését az időegységben jelentkező tömeg (m3) egyedszám, nyers-
súlyszám helyett szárazanyagban kife jezni . 

2. Szükségesnek t a r t j a termelésbiológiai szempontból a Ceratium hirun-
dellánál gyorsabban szaporodó alga életfolyamatát is figyelemre mél ta tn i . 

3. Szükségesnek t a r t aná kísérleteket végezni egy fokozott termelésbio-
lógiai é r tékű p l ank ton fa j kitermelésére és e lszaporí tására . 

4. Foglalkozni kell a táplálékbiológiai lánc megrövidítésének a kérdésé-
vel abból a szempontból, hogy mentül kevesebb szájon á t jusson el az alap-
plankton a ha lba . 

5. Tóbiológiai kérdésekben a t isztán rablók á l l ományá t is f igye lembe 
kell venni, mert ezek a tó vizének semmi t vissza nem adnak . 

6. Mégvizsgálandó volna, hogy a Bala ton szervetlen anyagá l lománya a 
fotoszintézisen kívül hogyan vesz részt a termelésben, pl. mennyi Ca, К, 
Mg stb. válik a táplálékvilág szervesál lományainak részévé. 

MAUCHA REZSÓ lev. tag 

Ismerteti , hogv a l egú jabb tudományos kutatások energetikai vona l ra 
terelik a kérdés megoldását . Közli hogy az Akadémia számára készülő, pro-
dukciós biológia témiája művében részletesen foglalkozik a problémáikkal és 
a legújabb külföldi e redmények mellett s a j á t e redményei t is ismerteti. 

VARGA LAJOS 

Leszögezi, hogv a tó, — mint m i n d e n nagyobb b io top — örök változó. 
Az említett vizsgálatok 1937-ben végzett planktonquaintitatíwizsgólatolkon 
a lapulnak. Kérdés, hogy a vizsgálati e redmények ma helytállóak-e? 

HORTOBÁGYI TIBOR 

i. Sebestyén Olga ér tékes előadását p á r adattal szeretném kiegészíteni. 
Előadónő szerint va l amenny i Dionoflagellata csúcsértékét a meleg időben 
éri el. Ez a megállapítás a Ceratium hirundinellára és a Balaton t ihanyi 
oldalán gyűj tö t t szervezetekre kétségtelenül érvényes. A Balaton déli olda-
lán folytatot t vizsgálataim szerint a Ceratium hirundinella Balatonbogláron 
is a melegebb vízben gyűj the tő . A déli oldalon m á r c i u s b a n gyűj tö t tem elő-
ször s rendesen október végefelé tűn t el a sestonból. 1943 enyhe telén 
decemberben is láttam p á r d inosporá já t a nyiltvízben. J anuá rban és feb-
ruá rban azonban még eddig nem ta lá lkoztam e szervezettel. Tehát a déli 
oldalon is s tenotherm moszat . 

A balatonbogiári nyi l tvíz azonban egy jellemző téli Dinoflagellatát is 
tar talmaz Ez a Glenndimum pulvisculus í^) (Ehr ) Stein. Amikor a Cera-

\ 
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tium eltüinjiik a sestomból, akikor lép fel: decemberben lá tható először, a m i k o r 
is az Algák 1 % - á t foglalja ей. J a n n á r h a n a moszatok 2,2%-ált teszi, f e b r u á r -
b a n kulminál: 14,1%-át a lko t j a a seston növényeinek. Márc ius ra erősen meg-
csappan: 0 ,3%. Ekkor m u t a t k o z n a k az első Ceratiumok. Még júniusban is. 
l á t t am elvétve egy-egy pé ldányban . Ezu t á n decemberig n e m muta tkozik . 

Ismeretes, h o g y a Ceratium hirundinella kipusztulása a sestonból a 
Cyanophyceák e lszaporodásával kapcsolatos (Wesenberg Lund, Entz f i l j . 
A balatonbogiári Cyanophyceák és Dinoflayeilaták e lszaporodására is érvé-
nyes ez a megál lapí tás . A leggyakoribb kékmoszat , a Gomphospbaeria 
lacusiris Chod. maximális e lszaporodásakor a Ceratium n e m él a seslonban. 
A téli Dinoflageliata, a Glenodinium is a k k o r lép fel legnagyobb egyénszám-
b a n , amikor a legkevesebb Gomphosphaeria látható a nyíl tvízben. 

A Ba la tonban az eddigi i rodalmi ada tok és saját megfigyeléseim szerint 
n e m a Ceratium hirundinella a leggyakoribb szervezet a nyil tvízben, h a n e m 
egy kékmoszat, a Gomphosphaeria lacustris. Jelentőségét Scherffel már 1930-
b a n helyesen l á t t a , amikor e növényt tömegesnek, a B a l a t o n p l a n k t o n j a 
egyik legszemheszö'kőbb s úgyszólván karak te rnövényének m o n d j a . A Cera-
tium a rendelkezésre álló a d a t o k alapján T i h a n y b a n c s u p á n júliusban és 
augusztusban a nyiltvíz legtömegesebben előforduló szervezete. A többi 
hónapban T i h a n y b a n is a Gomphosphaeria coloniáinak maximál i s egyén-
száma messze megha lad ja a Ceratium max imá l i s egyénszámát . Balaton-
bogláron meg csupán jú l iusban nagyobbtömegű a Ceratium, mint a 
Gomphosphaeria. iBahitonibogláron még a nyá r i h ó n a p o k b a n is a Gom-
phosphaeria összesített % - s z á m a megha lad ja a Ceratium nyár i %-szá-
m á t : 43. 7, i l letve 37,6%! A Ceratium hirundinella tehát m i n d Balatonbogiá-
r o n , mind az i szapos aljzatú t i hany i sestonban tömegével a Gomphosphaeria 
lacustris mögöt t áll. 

Megállapításaimat a l á t ámasz t j a az is, h o g y a Gomphosphaeria át lago-
san a seston növényeinek h a v o n t a Balatonbogláron 15,3%-át foglal ta el 1942 
—43-ban, míg ugyanakkor a Ceratium c s u p á n 5%-át. 

Sebestyén Olya előadóit t anu lmányá t és vizsgálatait azé r t tartom n a g y -
jelentőségűnek, m e r t exakt m ó d o n rávilágított a balatoni quant i ta t ive je len-
tős , a halgazdálkodásban e l ső rendű fontosságú és ha l t akarmánykén t sze-
replő , amellett a tó anyagforga lmában p roducens szervezetek egyikére. Köz -
i smer t tény, h o g y a halgazdálkodás termelési alapja a p l ank ton , a seston 
szervezetei. A közeljövőben é p p e n ezért szükségessé válik a Ceratium t ö m e -
gének a Balaton többi részén tör ténő megál lapí tása . Nagy segítséget n y ú j t a -
n á n k az intenzívebl> haltenyésztésnek, ha ezenkívül a leggyakor ibb Gom-
phosphaeria lacustrist is ha son ló vizsgálatoknak vennénk a lá . Fontos l e n n e 
a többi, quan t i t a t ive számottevő és coenbiont szervezet i lyeni rányú vizsgá-
l a t a . A déli p a r t o n a Gomphosphaerián és a Ceratiumon k í v ü l a hal tenyész-
t é s szempont jából megvizsgálandó lenne a Cyiotelta ocellata és Cyclotelta 
comta, amelyek ugyan kisméretűek, de a hűvösebb , h idegebb vizekben igen 
n a g y számban szaporodnak el s így a halak téli t akarmányozásában jelentőd 
sek . A téli — tavaszi táplálék szempont jából a Cymbellák, Fragitariák és 
m é g több szervezet is igen je lentős . 

Sebestyén e lőadónő he lyesen választotta m e g témáját , m e r t halgazdál-
k o d á s szempont jából , annak ellenére, hogy a Ceratium n e m a leggyakoribb 
ba la toni szervezet, mégis n y á r o n a legjelentősebb, mert jobb h a l t a k a r m á n y t 
ad , mint a kékmoszatokhoz t a r t o z ó Gomphosphaeria. Az é lőadás rávilágított 
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a mikroszkopikus lényeknek, mint ős táplá léknak rendikívüli jelentőségére a 
természet ház ta r t á sában , az é le lmiláncban s így a korszerű, ha l adó halite-
nyósztésben. 

SEBESTYÉN OLGA e lőadó válasz-a a fe l szó la lásokra 

Maucha Rezső' é r iékes kiegészítéseit köszöni. Reméli, hogy a jövőben 
sor ke rü l a horizontális elterjedés részletes vizsgálatára. Köszönettel nyug-
tázza Varga Lajos k a r t á r s n a k a Ceratium gyarapodását negatív i r ányban 
befolyásoló tényezőkre vonatkozó kiegészítését. Stiller ka r tá r spönek köszöni, 
hogy r ámu ta to t t a termelési kérdésekhez kapcsolódó részle tproblémák meg-
oldására, Zilahi-Sebess Géza hozzászólására válaszolva: az emelkedés nem 
a táplálkozással , h a n e m az osztódással kapcsolatos. Hangsúlyozza a továb-
biakban, hogy k o r u n k b a n m á r nem lehet növénytani és állattani p rob lémá-
kat egymástól külön tárgyalni , m e r t a problémák és a munkamódsze rek 
egymáshoz kapcsolódnak. Rámuta t a r r a , hogy a közös hydrobiológiai mun-
kamódsze rek kidolgözása a Limnológiai Szakosztály keretében megoldható. 
Gelei akadémikus kérdéseivel kapcso la tban : nem a Ceratium hirundinella 
a legnagyobb termelő, de ennek termelési viszonyait lehetett a leg jobban 
megoldani . A jövőben ki ter jesztendök a vizsgálatok más, szaporábban osz-
tódó lényekre . A termelés mér tékének száraz anyagban való kifejezése célra-
vezetőbb és á l ta lánosabban használt . A továbbiakban a táplá léklánc kér-
désével foglalkozott, m a j d leszögezte, hogy a kvant i ta t ív planktonvizsgá-
latok számolnak az évi változásokkal . 
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